GRADELE DE COMPARAŢIE ALE ADJECTIVULUI

 

 


Ca şi în limba română şi în limba latină adjectivul are gradele de comparaţie pozitiv, comparativ şi superlativ. Spre deosebire de limba română, în limba latină gradele comparativ şi superlativ se formează cu ajutorul unor sufixe la care se adaugă terminaţii de declinare ca la un substantiv.


Gradul pozitiv este acela care este dat când se enunţă adjectivul de categoria I sau a II-a.

 


Comparativul sa formează cu ajutorul terminaţiilor (ior) pentru masculin şi feminin şi (ius) pentru neutru, terminaţii care se adaugă la tema adjectivului, indiferent de categoria acestuia.


Spre exemplu, comparativul adjectivului (brevis, breve) este (brevior, brevius = mai scurt, mai scurtă). Comparativul adjectivului (clarus, clara, clarum) este (clarior, clarius).


La comparativul astfel obţinut, (formele obţinute reprezintă nominativul singular), se adaugă în timpul declinării, terminaţiile declinării a III-a imparisilabice, la neutru singular, terminaţiile la nominativ, acuzativ şi vocativ singular, păstrându-se (ius), la plural (a).


De exemplu declinăm substantivul (planities, planitiei = câmpie) împreună cu adjectivul (formosus, formosa, formosum = frumos) la comparativ (formosior, formosius):

Singular: N. – (formosior planities), G. – (formosioris planitiei), D. – (formosiori planitiei), Ac. – (formosiorem planitiem), Abl. – (formosiore planitie), V. – (formosior planities);

Plural: N. – (formosiores planities), G. – (formosiorum planitierum), D. – (formosioribus planitiebus), Ac. – (formosiores planities), Abl. – (formosioribus planitiebus), V. – (formosiores planities);

 


Superlativul adjectivelor se comportă ca şi un adjectiv de categoria I, declinându-se după substantivele de a II-a masculin şi neutru şi I pentru feminin.


Înainte de a folosi aceste terminaţii, trebuie adăugat sufixul (issim), deci, un adjectiv la gradul superlativ va arăta cam aşa: pornind de la gradul pozitiv al adjectivului (brevis, breve), stabilim tema – (brev) – la care adăugăm sufixul (issim) şi terminaţiile de la nominativ ale declinărilor I şi a II-a: (brevissimus, brevissima, brevissimum = cel mai scurt, scurtă sau foarte scurt, scurtă). De menţionat că în limba latină nu există forme diferite pentru superlativul absolut şi cel relativ.


Vom declina acum substantivul (stagnum, stagni = mlaştină) împreună cu adjectivul profundus, profunda, profundum = adânc, adâncă) pe care îl vom pune la superlativ (profundissimus, profundissima, profundissimum).

Singular: N. – (profundissimum stagnum), G. – (profundissimi stagni), D. – (profundissimo stagno), Ac. – (profundissimum stagnum), Abl. – (profundissimo stagno), V. – (profundissimum stagnum);

Plural: N. – (profundissima stagna), G. – (profundissimorum stagnorum), D. – (profundissimis stagnis), Ac. – (profundissima stagna), Abl. – (profundissimis stagnis), V. – (profundissima stagna);

După cum am observat, s-a nimerit ca şi substantivul şi adjectivul să aibă aceleeaşi forme la toate cazurile.

 


La superlativ, atunci când tema adjectivului se termină în ®, se foloseşte sufixul (rim) în loc de (issim) – de exemplu adjectivul (pulcher, pulchra, pulchrum) va forma superlativul (pulchrrimus, pulchrrima, pulchrrimum = foarte frumos sau cel mai frumos).


Şi dacă adjectivul are tema terminată în (l), va folosi sufixul (lim) în loc de (issim).

 

 



Sunt şi cinci adjective neregulate:

--Mare: pozitiv = magnus, magna, magnum; comparativ = maior, maius; superlativ = maximus, maxima, maximum;

--mic, mică: pozitiv = parvus, parva, parvum; comparativ = minor, minus; superlativ = minimus, minima, minimum;

--bun, bună: pozitiv = bonus, bona, bonum; comparativ = melior, melius; superlativ = optimus, optima, optimum;

--rău, rea: pozitiv = malus, mala, malum; comparativ = peior, peius; superlativ = pessimus, pessima, pessimum;

--mulţi, multe: pozitiv = multi, multae, multa; comparativ = plures, plura; superlativ = plurrimi,plurrima, plurrimum; 

(După cum se observă acesta din urmă nu are forme decât pentru plural).

